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‘Mo nte re n
is magie’
ACHTER�DE�SCHERMEN�Sándor Soeteman monteerde
speelfilms als De jongens van Bontekoe en De hel van ’63
en series als De Prooi, Kl e m en Toren C. Als editor ziet hij
de trucjes en valkuilen van iedere acteur. Een gesprek
over het ambacht van de drama-montage.
Door�onze�medewerker�Minou�op�den�Velde�Fotografie�Roger�Cremers

H
oog boven de Amster-
damse arthousebioscoop
Studio K. huist de monta-
gestudio van Sándor Soe-
teman (1970). Achter het
ve rd u i s te r i ng sgo rd i j n

staan een krachtige computer met twee
afkijkschermen. Er ligt een pen waarmee
hij de geluidssporen en filmsporen aan-
klikt op een tablet. En boven alles uit to-
rent een groot beeld-scherm waarop hij
het resultaat ziet van alle geknipte shots.
Op de filmacademie leerde Soeteman nog
hoe hij stukjes film met lijm aan elkaar
moest ‘l a s s e n’. Maar toen hij in 1999 af-
studeerde was de audiovisuele wereld di-
gitaal geworden en ontdekte hij de fijne
kneepjes van het montageprogramma
AV I D.

Wat is montage precies?
„Montage is beelden in een zo goed mo-
gelijke volgorde zetten waardoor je een
verhaal vertelt. Om een minuut uitzen-
ding te maken krijg ik vaak zo’n tien mi-
nuten materiaal binnen, waaruit ik de
beste stukken kies. Het verhaal is belang-
rijk, maar het allerbelangrijkste is het ge-
voel. Of je nu moet lachen, huilen of
spanning voelt, een film moet iets met je
doen, anders is het niet interessant om
naar te kijken. Ik beoordeel de acteer-
prestaties, kies de juiste shots en bepaal
hoe lang die shots moeten duren. Monta-
ge is voor mij een soort ritmische dans,
een beweging. Beweging van de mensen
zelf, beweging van de camera, en bewe-
ging in de montage, door korte en lange
shots af te wisselen.”

Soetemans liefde voor beeld begon in
de bioscoop, waar hij als zevenjarige werd
overrompeld door de film Star Wars. „He t
avontuur, hoe het eruitzag, alles raakte
mij. Die orkestrale filmmuziek was zo
cool. Ik kocht meteen de dubbelelpee.
Het had zijn roots in de klassieke muziek,
maar het was veel vrijer, met herkenbare
t h e m a’s en atonale passages. Veertig jaar
na dato beluister ik het nog steeds.”

Thuis, in het dorpje West-Knollendam,
klonken Mozart, Mahler en Bruckner. Va-
der Iman reisde als hoornist de wereld
rond met het Concertgebouworkest. Ook
werkte hij mee aan concertregistraties
voor televisie: hij las de partituren en ont-
wikkelde een systeem waarmee regis-
seurs precies wisten wanneer er naar een
bepaald instrument moest worden ge-
schakeld. „Als jochie mocht ik in de opna-
mewagen meekijken, en mijn vader nam
me vaak mee naar de studio in Hilver-
sum. Het leek me zo gaaf om iets te doen

met film en muziek. Op mijn tiende be-
sloot ik dat ik editor wilde worden.”

Waarom leek het monteren u zo interes-
sant?
„Ik was dromerig en had veel fantasie.
Woorden zeiden me weinig. Ik denk dat
ik een vorm van dyslexie heb, maar dat
kwam toen niet ter sprake. Als ik een lan-
ge tekst krijg moet ik er ontzettend veel
energie in stoppen voor ik snap waar het
over gaat. Ik denk altijd in beelden, ritme,
en tijd.”

Werkt die fascinatie door in uw dagelijks
leve n?
„Op een gegeven moment wist ik, daar
was ik echt in doorgeslagen, precies wat
ik binnen een uur kon doen en dat haalde
ik dan ook precies. Ik timede alles, van
wc-bezoek tot een kop koffie zetten. Toen
dacht ik: maar zo ga ik niet leven. Dit is
niet gezond.”

Na een lang schooltraject van mavo, havo
en vwo volgde Soeteman de richting
montage aan de Nederlandse Filmacade-
mie. Hij ging werken bij het Nederlands
Omroep Bedrijf (NOB) in Hilversum, waar
p ro g r a m m a’s werden gemonteerd voor

de publieke omroep. Een jaar later, in
2000, ging de eerste door hem gemon-
teerde speelfilm, Zoop in Afrika, in pre-
mière in het Amsterdamse Tuschinski.

„De eerste keer dat je film in de bios-
coop komt, vergeet je nooit meer. In eer-
ste instantie wilde de producent niet dat
ik die film zou monteren, omdat ik nog
geen speelfilms had gedaan. De filmwe-
reld was best gesloten, als je televisie
deed was dat eigenlijk te min. Sommige
c o l l e g a’s haalden hun neus op voor Z oop.

„Ik dacht: je moest eens weten, het is zo
complex om te maken. In 2006 monteer-
de ik de tweede film, Zoop in India. Er za-
ten kindacteurs in met weinig ervaring en
veel dieren. En dieren doen nooit wat je
wilt. Ik moest alles construeren in de
montage. Ik weet nog dat er een scène
moest komen met een mooie roofvogel,
maar op de set in India bleek dat die vogel
er helemaal niet was. Toen hebben ze een
andere vogel gebruikt die ze hadden ge-
verfd. Echt heel erg, het leek wel een kip
met geverfde veren. Dat beest moest vlie-
gen maar viel meteen als een blok naar
beneden. Nou, los het maar op! In de
montage zie je dat beest, dat achter de
schermen wordt opgegooid, en zodra hij
een paar centimeter omhoog is gekomen

snijd ik al weg naar iets anders en vervol-
gens zie je een hele mooie vogel ergens
verderop vliegen en landen. Ik heb er
nooit iemand over gehoord, dat het niet
klopte, haha. Montage is magie. Net zo
lang puzzelen tot je er zelf in gaat gelo-
ve n .”

Soeteman rondt momenteel de monta-
ge af van He rriehof je, een charmante serie
voor kleine kinderen, waarin de hoofd-
persoon zijn knuffel kwijt is. Hij scrollt
langs eindeloze takes van de piepjonge
acteur, vol onverstaanbare woorden en
half afgemaakte zinnen, geduldig buiten
beeld voorgezegd door de regisseur. „He t
was verdomde lastig om te monteren,
maar ik vond het een uitdaging. Ik moest
eerst door alle takes heen en zoeken:
waar zegt hij het het beste? Waar speelt
hij het mooist? Ik zoek een bepaalde blik.
Of dat hij even met een stokje in het zand
peutert. Dat is een beeld dat ook iets ver-
te l t .”

Zodra een filmploeg begint te draaien,
wordt het gefilmde materiaal elke dag
vanaf de set naar Soetemans studio ge-
bracht. Zo kan hij ingrijpen als er shots
ontbreken of als hij ziet dat er technisch
iets is fout gegaan. Soeteman monteert
solo de film of de serie af tot een ‘n u l ve r -
s i e’. Daarna komt de regisseur erbij, be-
oordelen ze samen de nulversie, en per-
fectioneren ze het geheel. Voor een tien-
delige serie als Kle m is hij zo’n acht maan-
den bezig, vijftien dagen per aflevering.

Hoe begint u een montage?
„Pfff, ik vind het begin altijd het moei-
lijkst. Je hebt zoveel materiaal tot je be-
schikking, waar begin je?”

Een leek zou denken: wat het eerste shot
moet zijn is door de regisseur bedacht.
„Nee, dat is niet zo! In het script staat
nooit wat het eerste shot is. Er staat al-
leen wat er gebeurt, heel feitelijk. Mis-
schien nog met een omschrijving erbij,
iets als: we staan in een mooi weiland.

„Hoe het verhaal verteld moet worden
weet je dan nog steeds niet. Een script
wordt in feite drie keer geschreven: de
eerste versie staat op papier, de tweede
versie ontstaat tijdens het draaien, waar-
bij er door omstandigheden dingen wijzi-
gen, en de derde versie ontstaat in de
montage. Het begin en het einde zijn het
moeilijkst. Want het eerste stuk moet zo
pakkend zijn dat je verder wil kijken, en
het einde moet een echte climax zijn. Het
tussengedeelte is gewoon het verhaal, dat
is het meest overzichtelijke gedeelte. Dus
maak ik het mezelf ‘m a k ke l i j k ’. Ik zoek
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Editor�Sándor�Soeteman in�zijn�montagestudio.�„Om�een�minuut�uitzending�te�maken,�krijg�ik�vaak�zo’n�tien�minuten�materiaal�binnen.”

naar een scène die bestaat uit één shot.
Daar heb je dan acht takes van, en daar
kies je de mooiste uit. Die scène zit altijd
ergens rond het midden van het verhaal.”

Waarom heeft u die aanpak ooit be-
d a ch t ?
Lachend: „Om mezelf gerust te stellen.
Bij elk project denk ik: dit is te moeilijk.
Terwijl ik heus wel weet dat ik het kan.
Die twijfel heb ik nodig om te zorgen dat
ik gespitst raak op alles. Ik zet mezelf
daar eigenlijk mee aan.

„Na zo’n simpele scène van één enkel
shot monteer ik wat scènes die uit twee
shots bestaan, tot ik voel: oh, dit gaat on-
geveer de film worden. Vervolgens maak
ik het mezelf steeds moeilijker door scè-
nes te pakken die dieper gaan, meer emo-
tie bevatten, en meer shots bevatten. Als
je de b o dy van het verhaal hebt, weet je
ook hoe je moet beginnen om daar naar-
toe te komen, en hoe snel je dat moet
doen. En hoe je naar de climax toewerkt.

„Het is ook belangrijk dat je de sub-laag
van de vertelling begrijpt, dat is nog be-
langrijker dan de gewone vertelling. Es-
sentieel voor drama is dat mensen bijna

altijd liegen. Een good guy is niet zo inte-
ressant. Stel, iemand zegt: ik ga naar de
wc, maar wij weten dat hij daar eigenlijk
drugs gaat gebruiken – dan wordt het
meteen spannend.”

Welk probleem komt u vaak tegen in
d ra m a?
„Je kunt niet allemaal topacteurs boeken,
dat is onbetaalbaar. Dus moet je alle zei-
len bij zetten om het niveau hoog te hou-
den, anders trekt zo’n acteur de hele boel
naar beneden. Neem zo’n serie als Kle m,
waarin de bovenwereld en de onderwe-
reld elkaar ontmoeten. Een mix van
zwarte humor en spanning. De hoofdrol-
len worden gespeeld door Jacob Derwig,
Barry Atsma en Georgina Verbaan. Die
zijn helemaal op elkaar ingespeeld. Te-
genover hen vallen minder ervaren ac-
teurs sneller door de mand. Nou, dat wil
je natuurlijk niet.”

Bij welke acteur gebeurde dat?
„Het linke is, het moet niet traceerbaar
zijn, dus je moet zijn naam niet noemen.
Als editor zie ik alles. Ik zie mensen uit
hun rol vallen, boos worden of zo onzeker

dat je de laatste take helemaal niet kunt ge-
bruiken omdat ze knalrood zijn. Bij Kle m
was voor een aflevering een acteur inge-
huurd met een zekere status. Hij speelde
tegenover Barry Atsma, die precies weet
wat hij moet doen, want hij is dat karakter
al een paar seizoenen. Die acteur wordt,
dat zie ik, ontzettend nerveus, want hij kan
er niet tegen op. Hij heeft twaalf takes no-
dig voor hij het eindelijk voor elkaar heeft.
Barry heeft er telkens maar één of twee no-
dig. Dat is al een enorm raar conflict, wat
ze nooit uitspreken tegen elkaar. Ik zie die
acteur per take meer rode vlekken in zijn
nek krijgen. Zijn lip gaat trillen bij een be-
paalde zin, omdat hij telkens de tekst niet
weet. Terwijl hij een bad guy moet zijn! Na
elke take gaat hij vloeken en steeds de
schuld aan iets anders geven. Dus wat doe
ik dan? Ik kies juist het gedeelte waarin zijn
lip gaat trillen, want dat geeft die man een
soort nervositeit, waardoor de scène span-
nender wordt.”

Als alle takes perfect zijn, wat is dan nog
de focus van uw werk?
„Hoe goed Jacob Derwig ook speelt, ik
houd niet altijd zijn timing van de tekst

aan. Ik zet wel eens het beeld uit en ga al-
leen maar luisteren: lopen die dialogen
lekker? Praten ze echt met elkaar? Wat je
vaak hoort in series is dat iedereen elkaar
keurig uit laat praten. Dat geeft een to-
neelmatig gevoel, terwijl het juist leuk is
als mensen elkaar in de rede vallen. Dat is
een natuurlijke timing en cadans die ik
bewust opzoek. Op dat moment wordt
montage gewoon muziek.

„In veel series zie je dat elke acteur een
trucje heeft. Logisch, want dat is de ma-
nier waarop je grip krijgt op wat je speelt.
Er is een geweldige actrice, die kijkt heel
vaak naar boven en rolt met haar ogen, of
ze trekt met haar mond. Super irritant om
te zien. Dat soort dingen haal ik weg,
waardoor acteurs net even anders spelen.
Dat je niet telkens hetzelfde voorspelbare
patroontje ziet.”

In de studio hangt een groot whiteboard
vol foto’s, als in een politieserie. Bij som-
mige projecten maakt Soeteman van alle
belangrijke scènes foto’s, die hij in volgor-
de ophangt. Zo overziet hij in één klap het
geheel, en kan hij makkelijk besluiten een
scène weg te halen of te verplaatsen.

Grip krijgen op de berg materiaal is de
grootste uitdaging voor elke editor. Zeker
als een script te lang is, zoals hij mee-
maakte in 2019, toen hij de pilot monteer-
de van de Britse detective Van der Valk,
met de acteur Marc Warren in de hoofdrol
van stuurse politieinspecteur. Het werd
Soetemans eerste internationale produc-
tie, en meteen zijn hachelijkste opdracht
o o it .

„Het was een serie films van telkens
negentig minuten, gedraaid in Neder-
land. Ik monteerde de pilot en daar hing
veel vanaf. De Engelse regisseur was best
een mannetje. Hij had dingen voor Net-
flix gedaan, en wie was ik dan wel? Best
awk wa rd . Bij het draaien ging er iets fout
bij productie waardoor ik het materiaal
niet meteen kreeg. Na drie dagen belde
hij: Hoe ga jij? ‘Nou ik heb nog niets ge-
daan, wist je dat niet?’ Hij ging helemaal
door het lint. Hij zei: ‘Weet je Sándor, als
je het fout doet, kun je zo ontslagen wor-
den hoor. Maar het kan ook zijn, dat als jij
iets fout doet, ík ontslagen word. Dat is
heel normaal in dit wereldje.’ Ik dacht
shit, wat overkomt me nou. Ik heb nog
geen las gemaakt en ik word al onder
druk gezet. Achteraf bleek dat ITV, de
producent, halverwege had bedacht dat
de hoofdacteur meer likeable moest wor-
den. Maar dat was niet de insteek ge-
weest. De regisseur wilde het gr itt y ma-
ken, een beetje naargeestig. Zo was alles
ook gedraaid. ITV dacht: dit is niet het fa-
miliegevoel wat we willen. Hij moet la-
chen! Maar de acteur was helemaal niet
zo. Toen moest ik in het materiaal gaan
zoeken of hij nog ergens vriendelijk ging
kijken. Dat was heel erg.”

Wat is na ruim twintig jaar monteren
nog de lol?
„De magie. Als ik hier in het donker zit be-
staat mijn omgeving niet meer en verlies
ik het gevoel van tijd. Als je het goed doet,
ga je zitten en word je helemaal in die film
gezogen. Zodra het voor je gevoel op af-
stand blijft, raakt het je dus niet zoveel.
Dan zit je ‘er tegenaan te kijken’, zo noe-
men we dat. Ik probeer de hele dag al mijn
voelsprieten uit te steken. Zodra ik iets
voel bij een beeld weet ik: ah, dit is be-
langrijk! En het is ook goed om later terug
te kijken: is dat gevoel er nog? Wanneer
een film klaar is is lastig te zeggen, want je
kunt altijd verbeteren. Maar als je langer
aan iets werkt moet je oppass>en dat je
het niet kapot gaat maken omdat je
denkt: dat gevoel weten we nou wel. Dan
monteer je het weg en is de magie ver-
d we n e n .”

CV
Sándor�Soete-
man�(1970)�stu-
deerde�in�1999�af
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tage�aan�de�Ne-
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